
از زمانی که اساسنامه جدید برای 
نتقالات لیگ برتر تعریف  نقل و ا
شد، بسیاری از باشگاه ها نارضایتی 
و موضع گیری های خود را نسبت 
به قانون جدید نشان دادند. این 
اساسنامه بندهای مختلفی داشت 
و بسیاری از آنها با ابهامات زیادی 

روبه رو بودند.
همین نارضایتی باعث شد که کارگروه 
ناظر بر دستورالعمل های قراردادهای 
ورزشی بار دیگر از طریق سازمان  
ین  تر ید جد نشر  به  نسبت  لیگ 
قوانین برای فصل ۱۴۰۳-۱۴۰۲ اقدام 
کند. دستورالعملی که پس از برپایی 
جلسات کارگروه ناظر بر قراردادها برای 
پنجره نقل وانتقالات فوتبال ایران و 
با حضور افرادی همچون علی خطیر 
مشاور عالی رئیس فدراسیون فوتبال و 
مدیرعامل باشگاه استقلال، هوشنگ 
نصیرزاده مدیرعامل باشگاه تراکتور، 
جمشید نورشرق رئیس کمیته تعیین  
وضعیت بازیکنان و مصطفی زارعی 
رئیس کمیته اخذ مجوز باشگاهی 
تهیه، تصویب و سپس ویرایش شده 

است.
اینکه کارگزاران نشان دادند که این 

قوانین قابل تغییر است نکته بسیار 
مثبتی است اما سؤال زمانی به وجود 
می آید که چرا این تغییر قانون حالا 
تنها به نفع یک تیم شده است؟ آن 
هم تیمی که در تیم ناظر این قانون 

یک نماینده دارد!
 

ایرانیان خارجی لیگ ایران!
ماجرا از این قرار است که سازمان  
لیگ فوتبال ایران حدود یک  ماه قبل 
در مقررات جدید خود اعلام کرد هر 
۵ بازیکن  +۱ باشگاه امکان جذب 
خارجی را خواهد داشت، مشروط 
به اینکه بازیکنان لژیونر نیز در این 
لیست قرار بگیرند: »بازیکنان ایرانی 
شاغل در لیگ های خارجی که انتقال 
 TMS آنها توسط سامانه بین المللی
صورت می گیرد، در صورت پیوستن 
به باشگاه های داخلی به عنوان سهمیه 

خارجی کشور مبدأ تلقی می شوند.«
استفاده از عبارت »سهمیه خارجی 
کشور مبدأ« به منزله آن است که هر 
کدام از بازیکنان شاغل در کشورهای 
خارجی در صورتی که به لیگ ایران 
بیایند، مشمول قوانین خرید بازیکن 
خارجی خواهند شد و به عبارتی اگر 
بازیکنی از لیگ های آسیایی بیاید، 
سهمیه این قاره محسوب می شود و 
در غیر این صورت غیرآسیایی خواهد 
بود. در بخش بعدی این قانون آمده 
بود که تمام بازیکنان خارجی )از جمله 
لژیونرها( شامل مقررات دو سال پیش 

بازیکنان خارجی می شوند.

اکنون اما در بند دوم این مصوبات پس 
از بازنویسی اشاره شده است: »با توجه 
به استعلام از دپارتمان بین المللی 
فدراسیون فوتبال و پاسخ این دپارتمان 
مقرر شد بازیکنان ایرانی حاضر در 
لیگ های پایین تر از لیگ برتر کشور 
مبدأ که قصد حضور در مسابقات 
»لیگ برتر و لیگ دسته  یک« کشور را 
دارند، مشمول بند ۲۳ دستورالعمل 
ناظر به انعقاد قراردادها نمی شوند.«

تغییر یکباره و غیرمنتظره سازمان لیگ 
فوتبال، شاید در نگاه اول و رهگذری 
به  سود تمام باشگاه های لیگ برتری 
باشد اما دوای درد باشگاه تراکتور شد 
تا این باشگاه تبریزی بتواند در فاصله 
چند روز مانده به شروع فصل جدید 
لیگ برتر، بازیکن مورد توجه خود 
که مدت ها است با این تیم تمرین 
می کند را به  طور رسمی و قانونی به  
خدمت گیرد، آن  هم در حالی  که سایه 
حذف به  یکباره سهمیه زیر ۲۵ سال، 
کاهش یک نفر از لیست بزرگسالان، 
محدودیت عجیب برای بازیکنان 
امید و جوانان، سقف بودجه ۳۲۵ 
میلیاردی و سایر موارد مهمتر همچنان 
بر سر باشگاه های لیگ برتری سنگینی 
می کند و فکری به  حال هیچ کدام از 
آنها برای هیچ یک از باشگاه های لیگ 

برتری نشده است.
 

همه چیز به نفع تراکتور
حالا همه این دعواها بر سر چه  کسی 
است؟ »محمد نادری« دفاع چپ 

فوتبال ایران که فصل گذشته در تیم 
آلتای اسپور ترکیه در لیگ دسته  اول 
این کشور توپ می زد و فقط در صورتی 
می توانست به فوتبال ایران بازگردد که 
فصل گذشته هشت بازی در سطح 
اول فوتبال یا جام حذفی کشور ترکیه 
انجام داده باشد و در غیر این صورت 
پیوستن وی نه  فقط به تراکتور، بلکه 
به هر تیم ایرانی دیگری کان لم یکن 
تلقی می شود. آن هم یک بازیکن ایرانی 
شاغل در خارج از کشور که در کمال 
تعجب جزو سهمیه خارجی به  شمار 
می رود اما با یک بازنویسی عجیب که 
موجب اعتراض ۱۵ باشگاه لیگ برتری 
شده، بدون مشکل به تراکتور پیوست 

تا طرفین به خواسته خود برسند.
 

تغییر بند مربوط به رضایتنامه 
برای رد گم  کنُی!

البته بند سوم قوانین سازمان  لیگ 
پس از بازنویسی می گوید: »با توجه 
به بررسی های انجام  شده و استعلام 
از دپارتمان صدور مجوز حرفه ای، 
بر اساس استانداردهای مالی مبلغ 
رضایتنامه بازیکنان به تناسب مدت  
زمان قرارداد بازیکنان و باشگاه مقصد 
به مدت زمان سالانه قرارداد تقسیم 
و »مستهلک« شود و سالانه از سقف 
بودجه آن باشگاه به تناسب مدت 

زمان قرارداد کسر خواهد شد.«
اگر به یازدهم خردادماه برگردیم 
خوب به  خاطر می آوریم که در ابلاغیه 
لیگ  ی  ه ها شگا با جه  د بو سقف  

برتر بزرگسالان هیچ گونه صحبت 
و اشاره ای به رقم رضایتنامه مطرح 
نشده بود و سقف  بودجه صرفاً به 
حق الزحمه خلاصه می شد. اما با 
این وجود رضایتنامه که یک موضوع 
داخلی بین دو باشگاه است نیز به این 
بخشنامه اضافه شد. البته مستهلک 
شدن رقم رضایتنامه در سال های 
قرارداد بین بازیکن و باشگاه نیز 
عجایب جدیدی از سوی سازمان  لیگ 
و این کارگروه است. بدین  صورت که 
چنانچه یک باشگاه رقمی را بابت 
رضایتنامه یک بازیکن به باشگاه 
مقابل پرداخت می کند، آن  پول بر 
سال های قرارداد بازیکن با تیم جدید 
تقسیم می شود. البته این قانون هم 
من  درآوردی است چرا که اگر قرار 
بود این اتفاق بیفتد، نحوه پرداخت 
پول رضایتنامه بازیکن هم باید قسط   

بندی می شد.
در آن صورت یک باشگاه می توانست 
هنگفت  مبلغ  خت  ا پرد ز  ا پس 
رضایتنامه بازیکن مورد نیاز خود به 
باشگاه مقابل، آن مبلغ را بر اساس 
قرارداد طی چند سال به باشگاه مبدأ 
پرداخت کند تا هر سال قانون بتواند 
با توجه به فیرپلی مالی همه  چیز را 
بررسی کند اما در قانون جدیدالورود 
به فوتبال ایران، مبلغ رضایتنامه تمام  
و کمال و به  صورت یکجا پرداخت 
می شود، اما در عین حال این رقم به 
چند سال تسهیم خواهد شد که با 

عقل هم جور درنمی آید.

فوتبال ایران زیر ذره بین
مدیریت فوتبال 2

 سازمان لیگ 
 56 میلیارد تومان 

طلبکار شد
حسین آل اسحاق، 

مشاور حقوقی سازمان 
لیگ فوتبال در خصوص 

اینکه اخیراً مطالبی 
مطرح شده مبنی بر 

اینکه در حوزه تبلیغات 
محیطی برخی شرکت ها 

که سابقه مراوده و 
اختلاف با سازمان لیگ 

را داشته اند دوباره 
پیشنهاداتی ارائه 

کرده اند، اظهار داشت: 
»بله خوشبختانه کمیته 

بازاریابی سازمان لیگ 
با تلاش همه عزیزان و 

مدیران این سازمان 
موفق به ساماندهی 

حوزه درآمدزایی 
فوتبال شده است و در 
حال ترسیم چشم انداز 

۵ ساله آینده حوزه 
تبلیغات است. خیلی 
از شرکت های معتبر 

و خوشنام تمایل پیدا 
کرده اند تا با سازمان 

لیگ در حوزه تبلیغات 
همکاری کنند، از جمله 

شرکت هایی که قبلاً 
مراوداتی داشته اند و 
اکنون نیز اختلافی در 
مورد پرداخت قرارداد 

داشته اند.«
مشاور حقوقی سازمان 

لیگ تصریح کرد: 
»شرکت ایران نوین 

کیش نیز یکی از این 
شرکت ها بود که در 

سال های گذشته 
مسئولیت تبلیغات 
محیطی فوتبال را 

برعهده داشت اما در 
خصوص پرداخت ها 

دچار مشکل شده 
بود. این اختلاف ها 

منتج به تشکیل 
هیأت داوری شد و 

بر اساس رأی صادره 
شرکت مذکور محکوم 

به پرداخت حدود ۵۴ 
میلیارد تومان از سال 

۱۳۹۶ شده است که 
بخشی از این مبلغ را 

پرداخت کرده و بخشی 
دیگر باقی مانده که 
با احتساب تأخیر در 

پرداخت از سوی بخش 
حقوقی سازمان لیگ 

در حال پیگیری است. 
بدیهی است شرکت 

مذکور پس از تسویه 
حساب با این سازمان 

می تواند در مزایده های 
تبلیغات محیطی در 

 سنوات آتی 
شرکت کند.«

ZOOM

از خلق معجزه تا 
خوش خیالی صرف

این اظهارنظر که صنعت نفت حتی 
توان کسب سهمیه آسیایی را در 
پایان فصل بیست و سوم فوتبال 
کشور هم دارد، ادعایی بیش از حد 
خوشبینانه است اما عبدالله ویسی 
امید دارد با همین حربه ها و تهییج 
شاگردانش، »آبادان-برزیلته« را در 
فصل جدید لیگ از دردسرهای بزرگ 
فصل گذشته اش به کلی مصون 

نگه دارد.
ابقای صنعت نفت در لیگ برتر در 
حالی که این تیم پرطرفدار آبادانی 
در فاصله فقط هشت هفته تا پایان 
لیگ بیست و دوم در رده ماقبل آخر 
جدول جای داشت و از تیم یک رده 
بالاتر از خود )مس کرمان( 8 امتیاز 
کمتر اندوخته بود و دیدارهای بس 
دشواری را هم باید انجام می داد، کم 
از یک معجزه نبود اما ویسی که به طور 
اضطراری جانشین ادوارد تاوارس، 
سرمربی ناکام و برزیلی این تیم شده 
و به چهارمین سرمربی آبادانی ها در آن 
فصل تبدیل گشته بود، این کار ویژه را 
انجام داد. او البته با مدد مس کرمان 
که ضعیف ترین نتایج ممکن را گرفت 
و با ۲ امتیاز برتری بر فرزاد حسین خانی 
و شاگردانش در لیگ برتر ماندنی شد، 
آبادانی ها را به برپایی جشنی در سطح 
خیابان ها وا داشت که معمولاً فقط 
از هواداران تیم قهرمان لیگ انتظار 

آن می رود.
با این حال نگه داشتن نفتی ها در 
لیگ برتر کوچکترین دردسر بزرگی 
بود که ویسی امسال در آبادان تجربه 
کرده است. کل اعضای هیأت مدیره 
صنعت نفت بر سر برخی اختلافات 
داخلی و البته به نشانه اعتراض به 
عدم حمایت مسئولان امر از تیم اول 
شهر آبادان در پایان لیگ از سمت های 
خود استعفا دادند و در مدتی که آنها 
کم پیدا بودند، ویسی تکلیف خود 
را نمی دانست و نمی توانست با فرد 
مسئولی صحبت کند و عهدی ببندد 
و بر اساس آن کارهای تدارکاتی را 
برای فصل بعدی شروع کند. وقتی 
هم که تعدادی از مدیران مستعفی 
برگشتند و برخی مسئولان تازه به 
آنها اضافه شدند، دست های ویسی 
همچنان بسته بود زیرا پول کافی باز 
در اختیار نبود و اگرچه او سه بازیکن 
عراقی را طی ۱۲ روز اخیر جذب کرده 
ولی صنعت نفت کاملاً مجبور بوده در 
ایام »پیش فصل« با بودجه ای یارگیری 
و اقدام به تشکیل تیم کند که بیشتر 
شبیه به سرمایه ای صوری است و 
پولی است که اولاً معلوم نیست کی 
به دست سران این باشگاه می رسد 
و وقتی هم که می رسد، چه میزان 
کمتر از بودجه ای است که راجع به آن 
صحبت و توافق کلامی شده است. 
وزارت نفت که بر اساس ارتباطات 
موجود، مالک و حامی صنعت نفت و 
هر تیم دیگر نفتی چه در خوزستان و 
چه یکی، دو استان مجاور به حساب 
می آید، به رسم سال های اخیر از 
حمایتی تام و تمام و پشتیبانی مالی 
حتی ۵۰ درصدی و مشخص و محرز 
این تیم ها خودداری می کند و اگر هم 
این طبق مصوبات سال های اخیر این 
وزارتخانه و منع تیمداری حرفه ای 
توسط وزارتخانه ها و صاحبان صنایع 
نیست چرا یک  باشد، مشخص 
قطع ارتباط کامل بین این نهادها و 
تیم ها صورت نمی گیرد تا طبق آن 
ضرب المثل معروف »یا زنگی زنگ، 
یا رومی روم« بر شرایط صنعت نفت 
و نظایر این تیم مستولی گردد و آنها 
دائماً روی هوا نباشند و تکلیف و 
وضعیت مالی خود را به طور شفاف 
بدانند. گرداندن چنین تیمی در 
فصل تازه و کسب نتیجه با آن و البته 
اخذ سهمیه آسیایی به معجزه ای بس 
بزرگتر از فصل پیش نیازمند است و اگر 
ویسی هنوز به این واقعیت پی نبرده 
باشد، بسیار کم طول خواهد کشید 
تا در جریان مسابقات لیگ بیست و 
سوم و در همان هفته های نخست این 
حقیقت را با همه تلخی های فراوان آن 
حس و لمس کند. اگر در آن تاریخ هم 
این مربی پا به فرار نگذارد و همچنان 
در آبادان بماند، او را می توان به حق 
خوش  خیال ترین مربی سال های 
معاصر فوتبال ایران هم توصیف کرد 
و این را به القاب پرتعداد وی طی دهه 
اخیر شامل »گواردیولای وطنی«)!( 

اضافه کرد.

 zسوژه روز

 zسرمقاله

وصال روحانی
روزنامه نگار

ایمان گودرزی
خبرنگار

 zگزارش یک

بعــد از پنــج مــاه بلاتکلیفــی تیــم ملــی 
فوتســال زنــان، هفتــه گذشــته بالاخــره 
لیست ۲۵ نفره از بازیکنان برای دعوت 
به اردوی تیم ملی فوتســال، در ســایت 
فدراســیون منتشر شد. طی این مدت، 
برخــی از ســتاره های فوتســال زنــان 
نســبت بــه اینکــه در برگــزاری اردوهای 
ایــن تیــم، وقفه هــای بلندمــدت ایجــاد 

می شــود اعتراض کردنــد اما حالا مریم 
منظمــی، نایب رئیس زنان فدراســیون 
فوتبــال در جدیدتریــن اظهارنظــر خــود 
نســبت بــه این حواشــی واکنش نشــان 

داده اســت.
منظمی در صحبت با سایت فدراسیون 
فوتبــال در خصــوص اینکه چرا در طول 
ماه های گذشــته اردویــی برای تیم ملی 

فوتسال زنان در نظر گرفته نشده است 
گفــت: »بــا توجه به اینکه مســابقاتی از 
ســوی AFC و یــا شــورای المپیــک آســیا 
برای فوتســال بانوان مطرح نشــده بود، 
طبیعتــاً اردوی تدارکاتــی هــم بــرای این 
تیــم در نظــر گرفتــه نشــد. همانطور که 
اعلام کردم طبق سیاســت ها و شــرایط 
موجــود اقتصــادی، زمانــی اردوهــای 

تدارکاتــی برگــزار می شــود کــه تورنمنت 
یــا مســابقه ای پیــش رو باشــد. ایــن 
رقابت هــا از ۲۴ فوریــه تا 6 مارس ۲۰۲۴ 
)۵ تــا ۱6 اســفند ۱۴۰۲( برگــزار خواهــد 
شــد. بــدون تردیــد باتوجــه بــه فرصــت 
زمانی ایجاد شده، بانوان فوتسال ایران 
تقریبــاً بیــش از 6 مــاه فرصــت دارنــد تا 
بتوانند خود را برای حضور در مسابقات 

داخل ســالن آســیا آمــاده کننــد. اردوی 
انتخابــی تیــم ملــی فوتســال بانــوان از 
۱8 مــرداد مــاه در کمــپ تیم هــای ملــی 
ایــران برگــزار می شــود کــه ایــن اردو بــا 
حضور بازیکنانی جوان و با تجربه برگزار 
خواهد شــد. کادر فنی بر این باور است 
تــا بــا تغییر نســل شــرایط ویــژه و بهتری 
بــرای ایــن تیــم فراهــم کنــد. مــا نیــز بــه 

عنــوان متولــی بانــوان از هیــچ حمایتــی 
دریغ نمی کنیــم. همانطور که می دانید 
فوتســال زنــان ایران نیاز به تغییر نســل 
دارد و بــا توجــه بــه شــرایط بــه  وجــود 
آمــده و تعویق 9۰ روزه مســابقات داخل 
ســالن آسیا، به  نظر می رسد که بهترین 
فرصــت بــرای زمینه ســازی در راســتای 

تغییــر نســل تیم ایجاد شــده اســت.«

بلاتکلیفی تیم ملی فوتسال بانوان به پایان رسید

پاسخ مهم نایب رئیس زنان به انتقادات

   سه شنبه    ۱7 مرداد ۱۴02  سال بیست و هفتم  شماره 7۳۶۹ 

همه برای یکی، یکی برای همه!
تغییری نادر برای قوانینی نادر در اساسنامه سازمان لیگ

رودی گارسیا:

روی اوج باشید به عربستان نمی روید!

رودی گارســیا، ســرمربی ناپولی، در گفت وگویی به پیشنهاد الهلال به اوسیمن 
واکنش نشــان داد و گفت: »انتقال به عربســتان برای ســتاره هایی که در پایان 
دوران حرفه ای شــان قــرار دارنــد، قابــل درک اســت. در ایــن شــرایط هیــچ کس 
در جهــان ایــن پیشــنهادات بــزرگ را رد نمی کنــد. امــا وقتی بازیکنــی کاملاً بالغ 
هســتید و بهترین فصل های خود را ســپری می کنید، حتی به این پیشــنهادات 
نگاه هم نمی کنید. با این حال، من اوسیمن نیستم و باید از خود او بپرسید.«

مهدی تاج

ناظر حضور زنان در سیرجان

یکــی از بازی هایــی کــه حضور زنان تماشــاگر در آن قطعی شــده میان گل گهر و 
فولاد در ســیرجان برگزار می شــود. این قضیه باعث شده تا مهدی تاج تصمیم 
بگیــرد بــا ســفر به شهرســتان ســیرجان ضمن تماشــای بازی گل گهــر و فولاد بر 
پروســه ورود زنان به ورزشــگاه نظارت کند. رئیس فدراســیون فوتبال شــخصاً 
پیگیر ورود زنان به همه ورزشگاه های ایران است و امید دارد در ورزشگاه های 

دیگر نیز امکان حضور زنان با آماده شــدن زیرســاخت ها فراهم شــود.

علی چینی:

مدیران به راحتی دروغ می گویند

مربی ســابق اســتقلال در مصاحبه ای گفت: »تیم های دیگر پول زیرمیزی 
بــه بازیکنــان خــود می دهند امــا فقط قانون ســقف قرارداد برای اســتقلال 
اســت. بــه طــور حتم اگــر نهادهای بازرســی به ایــن موضوع رســیدگی کنند 
خیلــی از حقایــق مشــخص خواهد شــد. دروغ گفتــن در فوتبــال ایران باب 
شــده و مدیــران فوتبــال مــا بــه راحتــی دروغ می گوینــد، برای فرار از ســقف 

قــرارداد واقعیت هــا را پنهــان می کنند.«


